
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Záznam jednání KR ČBA (2023/2) 
 

Přítomni:  
Vladimír RICHTER – předseda David KULHÁNEK 
Karel JAKSCH František PŘIBYL 
Miroslav KAIGL  Marek VIČAR 
 
Omluveni: 
Jiří KROUPA  
 
Schůze Komise rozhodčích ČBA 29.11.2022 MS Teams on-line 19:30 
 
 Program 
 

1. Úvod, kontrola úkolů 
2.  Zhodnocení sezony 2023 
   - Zápasy - celostátní, turnaje 
   - Stav/situace rozhodčích 
   - Oddíloví rozhodčí 
   - Odměny, prémie 
  - Rozhodcovské ankety 
 - Závěry ze schůzek STK a klubů ve vztahu k rozhodčím/legislatvě 
3. Školení v roce 2024 
   - Klinika rozhodčích 
 - Školení Rookie v regionech 
   - Virtuální škola 
   - Zimní tréninky 
4. Sezona 2024 
   - Situace s rozhodčími v roce 2024 (zejména EXL U18 a 1LG) 
   - Koordinace rozhodčích 2024 
   - Legislativní návrhy na rok 2024 
 - Pravidla, manuál 
 - Mezinárodní listina rozhodčích 
 - Aktuální stav licencí, příprava kreditů na novou sezonu 
 - Pracovní skupina – nedostatek rozhodčích 
5. Podpora rozhodčích 
 - Vybavení rozhodčích 
 - Odměny rozhodčích 
 - Motivační program rozhodčích 
  - podnět K. Jaksch 
 - Příspěvky na školení českým účastníkům zahraniční Kliniky rozhodčích 
6. Podněty z průběhu roku 2023 
 - Disciplinární řízení (Voják, Satoria) – podněty a stížnosti vůči rozhodčím 
 - Změny termínů utkání ze strany týmů/STK přes DK 
 - Překládání zápasů – návrh na úpravu SŘ 
7. Různé 
 - Pravidlo pro košile v EXL 

 
  Kontrola úkolů 
 

Jaksch provedl kontrolu úkolu z posledního jednaní KR 2023/1. 
Konstatováno, že úkoly byly splněny, kromě úkolu 5 a 7. Úkol 5 nebyl 
realizován z důvodu nedostatku rozhodčích, úkol 7 je v přípravě a bude 
splněn Richtrem a Přibylem do začátku nové sezony. 
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 Zhodnocení sezony 2023 
 

Kulhánek předložil vypracovanou statistiku týkajících se rozhodčích 
v celostátních soutěžích a turnajů mládeže. Oproti roku 2022 došlo  
ke snížení počtu zápasů o 31 na 1091 zápasů. Oproti tomu se zvedl počet 
provedených změn o 76 na 1142. Celkem utkání v roce 2023 rozhodovalo 
196 osob, což je o 14 méně než v roce 2022. Z toho počtu je pouze 32 
rozhodčích pro celostátní soutěže s licencí vyšší jak Rookie. Úbytek  
o 4 rozhodčí oproti roku 2022 ukazuje přetrvávající klesající tendenci počtu 
rozhodčích. Zbytek dat byl předán samostatným dokumentem. 
 
Dále Kulhánek upozornil na nekomunikaci ze strany STK, která má 
stále neuzavřenou sezonu, kdy nejsou dohrané zápasy 1201 a 1202 v U18 
a 803 v soutěži o1LG. Na uvedené se dotazoval emailem, bez odpovědi. Až 
po urgenci přes Sekretariát se dostalo odpovědi k zápasům U18, k zápasu 
803 se doposud nikdo nevyjádřil, a i tak doposud zápasy nejsou ukončeny 
řádným rozhodnutím. 

 
ÚKOL 1 – Jaksch - navrhne po Novém roce uskutečnit schůzku KR ČBA 
s STK ČBA. 

 
Jaksch informoval o stavu oddílových rozhodčích při účasti na turnajích 
mládeže, kde se daří obsazovat všechny zápasy turnajů. Kulhánek 
upozornil, že turnaje jsou sice obsazeny, ale spíše kdekým,  
než proškolenými rozhodčími. 53% klubových rozhodčích na turnajích 
mládeže nejsou vůbec proškolení. Komise bude apelovat na STK 
k prosazení povinnosti používat pouze licencované klubové rozhodčí. 

 
ÚKOL 2 – Jaksch - zahrne požadavek licencovaných oddílových rozhodčích 
na turnajích mládeže do programu schůzky s STK. 
 
Komise provedla výpočet odměn rozhodčích za zbylou část sezony, který 
byl schválen a výplata aktuálně probíhá na základě obdržených 
potvrzeních. Kulhánek informoval, že ke zdržení výpočtu odměn dochází 
z důvodu neplnění povinností komisařů turnajů mládeže,  
kteří nedodávají obratem nominace rozhodčích, ze kterých se následně 
počítá prémie. Někteří rozhodčí byli pokutování za nesplnění podmínek 
podpisu eZoU a/nebo lineupů, byť jim bylo zasláno upozornění. Dále 
informoval, že žádný z klubů, kde došlo k nenominování řádných 
rozhodčích a kluby se dohodly na svých rozhodčích, nesplnil požadavek 
daný §7.4 SŘ, kde musí uvést jména rozhodčích do eZoU. Diskutováno 
neproplacení odměny těmto rozhodčím, když nebudou jejich jména 
v eZoU. 
 
Ankety rozhodčích jsou v procesu, Rozhodčí roku vyhlášen, o Objevu 
roku se aktuálně hlasuje. Přibyl na nadcházejícím VV ČBA předloží návrh  
o změně pravidel pro udělování ceny Rozhodčího roku, tak jak mu ukládal 
úkol z minulého jednání, tak, aby mohla být anketa použita od roku 2024. 
 
Vičar sdělil postřehy z jednání VV, STK s kluby EXL a 1LG. Nebylo sděleno 
námitek k předloženým návrhům změn v pravidlech pro rok 2024  
a k revizi výjimek, které regulují některá pravidla v našich soutěžích.  
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 Školení v roce 2024 
 

Přibyl informoval o přípravě „open“ advance kliniky rozhodčích v Praze,  
kde bude využito MiLB instruktora. Termín konání je předběžně stanoven 
na druhý únorový prodloužený víkend. 

 
ÚKOL 3 – Jaksch - do poloviny prosince připraví prezentování Kliniky  
s předběžnou registraci pro zjištění zájmu. 
 
Školení v regionech je opětovně v plánu, aktuálně z regionu ještě 
nepřišla poptávka, bude tedy učiněna výzva k uskutečnění základního 
školení rozhodčích pro jejich využití kluby pro turnaje mládeže. 
 
ÚKOL 4 – Jaksch - do poloviny prosince obešle regiony s výzvou ohledně 
uspořádání základního školení rozhodčích Rookie. 
 
Virtuální škola rozhodčích bude probíhat i v letošní offseason. Vičar 
sdělil, že se nebude jednat o klasickou Virtuální školu, bude se jednat  
o videa k mechanice s rozborem situaci. Spuštění je plánováno po Novém 
roce. Bude spojeno s testem z pravidel. 
 
Stejně tak budou od ledna 2024 vypsány Zimní tréninky opět v Brně  
a v Praze za předpokladu účasti minimálně osmi zájemců. 
 
ÚKOL 5 – Vičar - se ujme zorganizování Virtuální školy a Zimních tréninků 
dle předložených podkladů. 

 
 Sezona 2024 
 

Situace s rozhodčími v roce 2024 respektive 2023 není pozitivní, 
diskutovány možnosti, práce na školeních v regionech, ale vynaložené úsilí 
se nevrací do celostátních soutěží. Předpokladem je plné obsazení EXL,  
ale jsou předpokládány komplikace v U18 a 1LG. Zápasy jsou pak 
neobsazeny nebo řešeny nominací v jednom rozhodčím, z toho pramení 
chyby, tlak na rozhodčí a následně tam rozhodčí nechtějí jezdit. KR nemá 
žádné páky „nutit“ rozhodčí do nominací. Zopakována situace z loňským 
rozpisem soutěží, a letošním zopakováním, kdy Czech Series není  
na konci sezony, což je rozhodčími je považováno za vrchol sezony  
a následné zápasy už rozhodčí nechtějí rozhodovat. 
 
Vičar se dotazoval na stav projektu, kdy mají byt kluby odměňovány  
za dodání rozhodčích do systému. Je pochopitelné, že lidí je na všechny 
činnosti spojené s baseballem málo, a proto je důležité, aby za dodané 
rozhodčí do systému následovala odměna.  
 
ÚKOL 6 – Vičar - zaktualizuje představený návrh projektu ohledně 
podpory klubů za dodané rozhodčí do systému, aby byl pro kluby zajímavý 
a aby to byla jedna z hlavních cest pro získávání rozhodčích. 
 
Koordinace rozhodčích v roce 2024. Dotazován přítomný K. Jaksch,  
zda bude v práci koordinátora i nadále pokračovat. Pokud nebude nalezen 
nástupce a bude dodrženo rozdělení Č+M, bude pokračovat v činnosti  
i v nadcházející sezoně. 
 

3/6 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

4/6 

ÚKOL 7 – Vičar - kontaktuje J. Kroupu, zda bude pokračovat v koordinaci 
rozhodčích v sezoně 2024. 
 
ÚKOL 8 – Jaksch - do 10.1.2024 stanoví po dohodě schůzku 
s regionálními koordinátory. 

 
Legislativní návrhy. Jaksch předložil návrhy legislativních změn pro 
nadcházející sezonu, které jsou aktuálně v připomínkovém řízení. Po KR  
je požadováno vyjádření k bodu 13 ohledně Tiebreaku. KR za sebe 
předložila shodný návrh při návrhu změn pravidel baseballu. 
 
ÚKOL 9 – Jaksch - vyrozumí STK ohledně souhlasného stanoviska 
k požadovanému vyjádření k bodu 13 k návrhům legislativních změn. 
 
Pravidla a manuál rozhodčích 2024. Kulhánek informoval, že návrh změn 
pravidel baseballu pro rok 2024 byl v dubnu zaslán KR k revizi a STK byl 
odeslán koncem září s termínem rozhodnutí do 5.11. Bohužel doposud 
nebylo ze strany STK sděleno rozhodnutí, která pravidla budou 
aplikována v soutěžích ČBA, a bez tohoto schválení nelze aktualizovat 
pravidla. Pro Manuál rozhodčích nebyla v posledních letech MLB ani MiLB 
vydána žádná aktualizace, ze které by se dalo čerpat pro naše vydání. 
Nicméně lze provést aktualizace výkladu pravidel, která odsouhlasí STK pro 
soutěže ČBA. Aktuálně platí stejný stav jako u pravidel, neznáme 
rozhodnutí STK. 
 
ÚKOL 10 – Kulhánek - přes Sekretariát ČBA zaurguje vyjádření STK 
k předloženým změnám 
 
Dále Kulhánek upozornil na technický problém zjištěny na začátku sezony, 
kdy došlo k výpadku zpracování zasílaných kopií lineupů přes email. 
Situace několikrát urgována, ale nebyla po celou sezonu dořešena. 
Otázkou zůstává, zda bude tato forma do budoucna možná. 

 
ÚKOL 11 – Přibyl - požádá IT ČBA o dořešení této záležitosti, zda se najde 
pro novou sezonu řešení, případně jinačí způsob nebo bude tato forma 
zcela zrušena. Rozhodnutí o možnostech zasílání lineupů je nutné před 
uzávěrkou vydaní Manuálu rozhodčích (1.3.2024). 
 
KR provedla revizi listiny mezinárodních rozhodčích pro rok 2024. 
Kaigl informoval, že definitivně ukončil působení na mezinárodním poli.  
KR poděkovala M. Kaiglovi za vynikající reprezentaci českého baseballu  
na mezinárodní scéně. Vičar sdělil, že rozhodčí Dědek a Chalupa úspěšně 
absolvovali certifikační kliniku WBSC Europe a tito rozhodčí budou být 
zařazeni na mezinárodní listinu rozhodčích. 
 
Kaigl zhodnotil celkovou situaci ohledně přidělovaní licencí a kreditů. 
Licence jsou přidělovány na základně podané žádosti při splnění 
stanovených kritérii. Diskutována adaptace podobných certifikací  
po určitém období dle vzoru WBSC Europe i v našich soutěžích. Nutnost 
aktualizovat seznam kreditů pro nadcházející sezonu i s ohledem  
na připravovanou Kliniku, která nebude ob dva roky. 
 
ÚKOL 12 – Kaigl aktualizuje seznam kreditu dle dohodnutého 
s přihlédnutím k připravované Klinice Advance tak, aby byly zachovány 
původně stanovená pravidla a nedošlo k případnému navýšení kreditu. 

 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Z důvodu klesajícího stavu počtu rozhodčích a jejich nedostatku byla  
na základně podnětu VV zřízena pracovní skupina napříč baseballovým 
hnutím, aby řešila tuto situaci. Členové KR se dotazovali na její kroky  
a výsledky. 
 
ÚKOL 13 – Přibyl - ověří činnost a kroky pracovní skupiny o kterých bude 
informovat KR. 

 
 Podpora rozhodčích 
 

Přibyl predikoval situaci na nadcházející sezonu, kde aktuálně není 
v plánu podpořit rozhodčí formou vybavení, tak jak bylo např. 
v posledních letech. 
 
Komise diskutovala výši odměn rozhodčích, kde se shodla na tom,  
že výše odměn rozhodčích se dlouho neupravovala a nereflektuje aktuální 
navyšovaní nákladů. Dle doložených propočtu Komise odsouhlasila 
předložení navýšení odměn rozhodčích o 25 % k VV. 
 
ÚKOL 14 – Richter - předloží VV návrh KR na předpokládané navýšení 
odměn rozhodčích od sezony 2024. 
 
Jaksch připomněl svůj návrh motivačního programu pro rozhodčí 
zaslaný dříve KR a navrhuje upravit stávající systém odměn tak,  
aby rozhodčí byli motivování rozhodovat zápasy po celý rok, resp. 
limitovat vyplácení prémií rozhodčím, kteří si na ni „vydělají“ na jaře  
a na podzim již nic nerozhodují. 
 
ÚKOL 15 – Kaigl - připraví i druhou variantu motivačního programu,  
ve kterém se zohlední připomínky Jaksche. 
 
Na KR dorazily žádosti a dotazy ohledně možnosti příspěvku pro účast  
na zahraničních školeních rozhodčích pořádající WBSC Europe. 
Odsouhlaseno kladné stanovisko, nicméně o výši příspěvku rozhoduje  
VV ČBA. 

 
ÚKOL 16 – Přibyl - předloží oficiálně zaslané žádosti o příspěvek  
na školení WBSC Europe k VV ČBA. 
 

 Podněty ke KR ČBA 
 
Komise obdržela v průběhu sezony několik podnětu ze strany 
baseballové komunity. Ve spojitosti s disciplinárním řízení se jednalo  
od podněty od O. Statorii a J. Vojáka. O. Satoriovi bylo odpovězeno ihned 
po jeho dotazu se souhlasem Komise a dalšího komentáře není třeba.  
U J. Vojáka bylo provedeno seznámení s jeho vyjádřením, kde nebylo zcela 
jisté, zda se jedná o konkrétní stížnost na konkrétního rozhodčího nebo se 
jedná ze strany J. Vojáka pouze o komentář dané situace,  
která nepotřebuje vyjádření Komise. KR dále vzala na vědomí otevřený 
dopis diváka J. Maršálka k zápasu ČBP. 
 

Kaigl popsal pohled Disciplinární komise na jednotlivé případy a také  
na to, jak se DK divá na postupy rozhodčích v jednotlivých případech. 
Komise by ráda obeznámila DK se standardy, na které jsou rozhodčí 
školeni. 
 

5/6 



 
 
 

ÚKOL 17 – Jaksch - navrhne termín schůzky KR s DK na začátku příštího 
roku. 
 
Jaksch z pozice koordinátora rozhodčích kritizoval benevolentnost 
v překládání zápasů v průběhu sezony obzvláště při změnách  
na poslední chvíli, kdy změnu žadatel proveden opravdu na poslední chvíli 
a volá o opravdovém zpřísnění podmínek pro překládání zápasů. Např. 
žadatel evidentně musí vědět, že se zápas v daný termín hrát nemůže. 
Bohužel zápas není obsazen rozhodčími a koordinátor intenzivně pracuje 
na jeho obsazení rozhodčími, které se na poslední chvíli podaří. Následně  
na poslední chvíli, žadatel požádá o přeložení, a tedy práce koordinátora 
přijde vniveč. V horším případě žadatel požádá o přeložení zápasu o den 
dopředu, což už bývá pro koordinátora neřešitelný případ. Navrhnuto 
zařadit na program jednání s STK, aby bylo projednáno a legislativně 
ošetřeno. 
 

 Různé 
 
Vznesen dotaz ohledně uniformy u začínajících rozhodčích nebo 
zahraničních rozhodčích, kteří jsou nominováni do celostátních soutěží. 
Konstatováno, že je určitě povoleno jednoroční „hájení“ kdy je možné 
použít uniformu s dodržením pouze jednotné barvy a od druhého roku 
musí být dodržena kompletní uniformová kázeň dle manuálu rozhodčích. 
 

Jako další termín jednání navrhnut termín 28.12. 
 

 
Ukončeno v 22:15 
 
 
 
Zapsal: David Kulhánek Schválil: Vladimír Richter 
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